

СТАТИСТИКА СОЦИАЛЬНОЙ ЗАЩИТЫ

Десислава Димитрова*

РЕЗЮМЕ

Европейская система по интегрированной статистике социальной защиты (ESSPROS) является специфическим инструментом для получения сопоставимых, актуальных и точных данных о пенсиях, социальной защите и социальной интеграции в Европейском Союзе. Внедрение системы на национальном уровне соответствует новой методологии, дефинициям, классификациям, критериям качества и срокам для предоставления данных, содержащихся в Регуляции 458/2007 Европейской Комиссии и Совета и в последующих двух регуляциях.

В статье осуществлен обзор доходов и расходов по схемам социальной защиты на период 2005 - 2006 гг., источников финансирования и охвата возмещений по функциям ESSPROS. Функциональное распределение является общим для всех стран и применяется только по отношению к выплаченным возмещениям.

Систематизированная информация охватывает разные области, такие как: здравоохранение, пенсии, программы и меры, применяемые на рынке труда, социальные пособия и все это отражено посредством финансовых потоков (доходов, расходов и возмещений) между схемами и облагодетельствованными лицами. Основными источниками данных являются информационные системы государственных институций, занимающихся управлением схемами социальной защиты.

SOCIAL PROTECTION STATISTICS

Desislava Dimitrova*

SUMMARY

European System of integrated Social Protection Statistics (ESSPROS) is a specific instrument for production of comparable, topical and precise data on pensions, social protection and social integration within the European Union. Implementation of the Social Protection Statistics at national level is done according to the new methodological requirements, definitions, classifications, quality criteria and deadlines for data transmission listed in the EP and Council Regulation 2007/458 and the related Commission Regulations.

The article includes review of receipts and expenditures by social protection schemes for the period 2005-2006, financial sources and quality information on benefits by ESSPROS functions. Distribution by functions is total for all Member States and applies for benefits only.

Information concerns different domains - social statistics (health, pensions, and social protection), data connected to the labour market programs and measures. All these are presented by the financial flows (receipts, expenditure and benefits) between schemes and beneficiaries. Main data sources are the information systems of government institutions, running social protection schemes.

* Leader of the project "Social Protection Statistics" and Chief Expert at "Statistics of Households and Labour Force" Unit, National Statistical Institut, Sofia, 2 "P. Volov" str; e-mail: ddimitrova@nsi.bg .